

## GENERAL DESCRIPTION OF THE CAMPBELLTON MAP SHEET AREA, 21 O

The Campbellton map sheet area comprises all of northwestern New Brunswick except the Edmundston panhandle and is bounded on the north by the upper part of Chaleur Bay. In addition, a small portion of the Province of Québec is enclosed by the Patapedia and Restigouche rivers. The rugged uplands, cleft in several places by river basins draining to the sea, produce an abundance of deer, salmon, and trout that has made the area famous for fishing and hunting. The area has a moderately high capability for dispersed recreation activities.

The characteristic relief of the area is a series of forested mountainous hills that range in elevation from 2000 to 2600 feet above sea level and alternate with rolling valleys. The eastern part of the area is less mountainous with more gently rolling intervening valleys.

The area, as compared to other areas in New Brunswick, contains many rivers and few lakes, which offer numerous good-quality locations for cottage development and excellent waters for fishing and canoeing. By comparison, Chaleur Bay provides viewing and larger family boating opportunities.

The area is essentially forested; the main species are balsam fir, white spruce, black spruce, white birch, and white pine on the well-drained slopes and sugar maple, beech, and yellow birch on the hilltops. This species combination offers many scenic and colorful views, especially in the fall.

### CLIMATE

The climate of the area is generally continental, although the most northeastern part is affected by the maritime weather pattern where sea breezes blow inland. A mean daily temperature in July of 67° F gives rise to a normally pleasant climate condition for outdoor recreation. A mean daily temperature in January of 13° F and an average snowfall of 142 inches provide excellent conditions for winter-based outdoor activities, which are not noticeably deteriorated by the proximity of the area to the coast.

### FISH AND WILDLIFE

The most common species of fish are brook trout, sea trout, and Atlantic salmon and most rivers and lakes offer good to excellent chances for viewing and fishing. Waterfowl use the coastlines of Chaleur Bay and the Restigouche River as migratory stopovers. Numerous locations offer chances for the viewing and hunting of species such as Canada and Brant Geese, Black Duck, and Teal. Wildlife occurs throughout the area and generally offers both good viewing and hunting. The main species of upland game animals and birds are white-tailed deer, moose, Ruffed Grouse, and Woodcock.

### SETTLEMENT AND LAND USE

The patterns of early white settlement in the area date back to the latter half of the seventeenth century and developed initially along the coastline of Chaleur Bay and the Restigouche River. Evidence of this land use pattern can be seen in the many small villages along the coastline.

The main industries throughout the area are forestry, mining, agriculture, and fishing. In both the New Brunswick and Québec portions, farm abandonment is evident in the few agricultural communities, and the subsequent return of the land to deciduous forest supplies excellent habitat for an abundant deer population.

### RECREATION CAPABILITY

The area has good capability for supporting a diversified range of recreation activities. The upland portion offers many opportunities for viewing, upland game hunting, fishing, skiing on small hills, and other winter activities. The Mount Carleton vicinity has excellent capability for supporting winter- and summer-based recreation, including skiing, boating, camping, and fishing, and is rated from Class 2 to Class 5. A large portion of the upland is rated as Class 6, but does offer a diversified range of minor recreation activities.

The Nepisiguit, Tobique, Upsalquitch, Restigouche, Matapedia, and Kedgwick rivers are particularly excellent waters for sport fishing. Most of the inland lakes have the capability to support cottage developments, family boating, and fishing, but generally lack good-quality beaches.

The coastlines of Chaleur Bay and the Restigouche River offer excellent opportunities for viewing, numerous locations for cottage development, and several good-quality beaches. Clam digging and rock collecting are favorable recreation activities along these coastlines.

*Capability classification and descriptive narrative prepared by the Parks Branch, Department of Natural Resources, Province of New Brunswick.*

## DESCRIPTION DU TERRITOIRE DE LA FEUILLE DE CAMPBELLTON—21 O

Le territoire compris dans la feuille de Campbellton englobe la quasi-totalité du nord-ouest du Nouveau-Brunswick à l'exception de la pointe d'Edmundston. Il couvre aussi une petite partie du Québec au nord du confluent de la Patapédia et de la Restigouche. Il est borné au nord-est par la baie des Chaleurs. Les hautes terres escarpées, tranchées en divers points par les cours d'eau coulant en direction de l'océan, sont riches en cerfs, saumons et truites, ce qui a rendu cette région célèbre pour la chasse et la pêche. Les possibilités y sont modérément élevées pour les activités récréatives dispersées.

Le relief caractéristique présente une série de montagnes boisées dont l'altitude s'échelonne de 2 000 à 2 600 pi et qui alternent avec des vallées ondulées. Des vallées en pente plus douce caractérisent l'est du territoire.

Par comparaison avec le reste du Nouveau-Brunswick, le territoire est abondamment pourvu en lacs et rivières offrant de nombreux endroits de bonne qualité pour la construction de chalets et des eaux excellentes pour la pêche et le canotage. La baie des Chaleurs se distingue par ses points de vue pittoresques et ses possibilités pour le canotage en famille.

Des essences variées couvrent le territoire: sapin baumier, épinette blanche, épinette noire, bouleau à papier et pin blanc sur les pentes bien drainées; érable à sucre, hêtre et bouleau jaune sur les sommets. L'association de ces différentes espèces crée un spectacle pittoresque et coloré, spécialement en automne.

### CLIMAT

Dans l'ensemble, le climat est continental, bien que l'extrême nord-est subisse l'influence du climat maritime là où les brises marines pénètrent à l'intérieur des terres. La température moyenne de juillet est de 67° F, ce qui favorise la récréation de plein air. En janvier une température de 13° F, alliée à une chute de neige moyenne de 142 po, est idéale pour les sports d'hiver, que ne gêne pas autre mesure la proximité de l'océan.

### POISSON ET GIBIER

La plupart des rivières et des lacs offrent de bonnes ou d'excellentes conditions pour l'observation et la pêche. Les espèces de poissons les plus communes sont la truite de ruisseau, la truite de mer et le saumon de l'Atlantique.

Les côtes de la baie des Chaleurs et de la rivière Restigouche servent d'étape migratoire pour la sauvagine. En de nombreux endroits, on peut observer ou chasser des espèces comme la bernache du Canada et la bernache cravant, le canard noir et la sarcelle.

Abondante partout, la faune terrestre offre de bonnes possibilités pour l'observation et la chasse. Dans les hautes terres les principales espèces de gibier à poil et à plume sont le cerf de Virginie, l'orignal, la gélinotte huppée et la bécasse.

### PEUPLEMENT ET MISE EN VALEUR DE LA TERRE

Les premiers peuplements européens, remontant à la deuxième moitié du 17<sup>e</sup> siècle, se sont d'abord établis sur les rives de la baie des Chaleurs et le long de la Restigouche. Ce genre d'occupation s'observe encore aujourd'hui dans le grand nombre de petits villages implantés sur le littoral.

L'économie du territoire repose essentiellement sur la pêche, l'agriculture, les mines et l'exploitation forestière. Tant au Nouveau-Brunswick que dans les zones adjacentes du Québec, les quelques collectivités agricoles se dépeuplent et les terres ainsi rendues à un couvert forestier à feuilles caduques constituent un excellent territoire pour les cerfs, lesquels sont nombreux.

### POSSIBILITÉS RÉCRÉATIVES

Le territoire offre de bonnes possibilités pour une gamme variée d'activités récréatives.

Les hautes terres offrent des points de vue pittoresques et de nombreuses possibilités pour la chasse, la pêche, le ski sur les petites collines et autres sports d'hiver. Les environs du mont Carleton possèdent d'excellentes possibilités pour les sports d'été ou d'hiver, ski, canotage, camping et pêche; on les range dans les classes 2 à 5. Une grande partie des hautes terres appartient à la classe 6, mais convient néanmoins à de nombreuses activités secondaires.

Les rivières Nepisiguit, Tobique, Upsalquitch, Restigouche, Patapédia et Kedgwick sont excellentes pour la pêche sportive. La plupart des lacs de l'intérieur se prêtent à l'implantation de chalets, au canotage familial et à la pêche, quoique dans l'ensemble ils manquent de plages de bonne qualité. Le littoral de la baie des Chaleurs et la Restigouche offrent de merveilleux paysages, de nombreux emplacements propres à la construction de chalets et plusieurs bonnes plages. La pêche aux palourdes et la recherche des pierres y sont des activités populaires.

*Classement des possibilités et description par la Direction des Parcs, ministère des Ressources naturelles du Nouveau-Brunswick.*